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Hvorfor stiger bidragssatsen? 
Hvornår har det en ende? 
Hvor høj bliver den? 
Og kan den falde? 
Det - og meget andet - har 
LandbrugsAvisen spurgt 
Nykredits underdirektør, Poul Erik 
Jørgensen, om. Læs hans svar her.

Af Einar Bo Thomsen
ebt@landbrugsavisen.dk
33 39 47 65

Hvorfor bliver bidragssatsen ved 
med at stige?

Vi har fra starten valgt, at vi ikke ville 
melde den fulde og endelige bidrags-
sats ud på en gang. Det ville have været 
en helt urimelig situation at sætte land-
mændene i. Vi vidste heller ikke selv 
helt, hvor høj satsen skulle ende med 
at være.  

Samtidig er både kapitalkravene, og 
den pris vi betaler for kapital, steget 
kraftigt.

Hvornår stopper bidragssatsen sin 
stigning?

Vi skal opfylde de nye krav til kapital 
senest i 2019 - altså om fem år, og der 
skal satserne have fundet deres nye leje. 

Vi er på vej mod en mere differentie-
ret bidragssats, hvor der bliver større 
forskel på laveste og højeste sats. Nogle 
kunder har en betydelig vej endnu, og 
de vil opleve flere stigninger. For andre 
kunder er satsen på plads nu. Og for 
landmænd, der har en god og positiv 
udvikling, kan satsen falde i løbet af de 
næste to til tre år.

Hvor høj er bidragssatsen i 2019?
Jeg har ikke noget fast bud på det. 

Men jeg ville heller ikke sige det, hvis 
jeg havde, for priser er en vigtig konkur-
renceparameter, og vi vil vedvarende 
være konkurrencedygtige og ikke give 
konkurrenterne informationer, de kan 
bruge og misbruge.

Landmænd siger, at de ikke kan få 
at vide, hvordan I beregner satsen. 
Hvorfor kan de ikke det?  

Vi ville gerne fortælle om det, men vi 
kan ikke, for vi har ikke en entydig reg-
nemaskine, som givet et facit der skal 
følges. 

Der er mange forhold og kombinatio-
ner, der spiller ind. For unge og nyetab-
lerede, der som regel har en meget stor 
kapitalbinding, og af gode grunde ikke 
kan vise nogle resultater endnu, der ta-
ger vi eksempelvis de positive briller på 
og prissætter dem ud fra deres budget-
forventninger. Vi giver dem en bedre 
pris end vi bør, for at bidrage til at de 
kan komme i gang i erhvervet.  

En landmand, jeg har talt med, har 
fået hævet sin bidragssats med 0,35 
procent fra 2013 til 2014, uden at der 
er sket nogle ændringer i hans øko-
nomiske situation bortset fra, at 
han har købt jord som han selv har 
finansieret, og dermed er blevet 
mere solid. 
Hvorfor er hans bidragssats steget?

Den konkrete sag kan jeg ikke ud-
tale mig om. Men vi vil gerne være for-
udsigelige, så jeg vil anbefale, at han ta-
ger en snak med sin kunderådgiver om, 
hvor bidragssatsen er på vej hen.

Det er, fordi vi fra starten valgte at 
hæve bidragssatsen i små step, at vi sta-
dig ser, at den stiger - også selvom kun-
dens økonomiske situation kan være 
forbedret.

Flere landmænd spørger, hvorfor 
deres bidragssats stiger, men de får 
upræcise svar fra deres lokale land-
brugskundecenter. 
Hvorfor får de ikke svar?

Jeg beklager meget, at de ikke har fået 
det at vide. De skal selvfølgelig have en 
forklaring, og den skal de have af deres 
lokale kunderådgiver. 

Hvad skal der til for at få bidrags-
satsen sat ned?

Vi har ikke nogen faste nedskrevne 
principper. Men som udgangspunkt be-
høver ændringer i de økonomiske nøg-
letal ikke betyde noget for bidragssat-
sen. Der skal relativt store ændringer 
til, og er der det, ser vi på det med nye 
øjne.

Generelt set er der mange faktorer, 
der spiller ind. Eksempelvis hvis egen-
kapitalen stiger. Eller man vælger en 
låntype, der er mindre belastende, vil 
det også indgå i vores overvejelser. 

Nogle landmænd har måske en me-
get stor andel af afdragsfrihed. For dem 
kan nye lån med afdrag måske give mu-
lighed for at få satsen sat lidt ned, fordi 
de er en risiko for os, som indgår i den 
samlede bedømmelse af vores engage-
ment med dem.

Det samme gælder, hvis man går væk 
fra variabel rente. Rentefølsomheden 
kan være ganske betydelig på nogle be-
drifter. Lægger man om til fast rente, 
kan det også betyde noget.

En landmand, jeg har talt med, fik 
tilbudt at få sat bidragssatsen ned 
med 0,15 procent, hvis han flytter 

sine engagementer fra en anden 
bank til jeres. 
Er det ikke en slags metodik? 

Jeg kan kun sige, at det ikke en gene-
rel politik, at bidragssatsen sættes ned 
med 0,15 procent på den måde. Det er 
en konkret beslutning taget af land-
mandens rådgiver.

Har I en vejledende bidragssats for 
landbrug?

Nej. Men ved beregninger på inter-
nettet har vi en vejledende bidragssats 
for erhverv. Den er pt. på 1,5 procent. 
Som udgangspunkt gælder den også for 
landbrug. I vores beregning starter vi 
derfor med 1,5 procent for et gennem-
snitligt engagement med en gennem-
snitlig risiko. Derfra vurderer vi så land-
manden og bedriften individuelt.

Som udgangspunkt er satsen for 
landbrug lavere end for produktions-
erhverv generelt. Det skyldes, at mange 
landbrug har let omsættelig, dyrkbar 
jord og dermed større sikkerhed. 

Mange produktionserhverv i byerne 
har en bidragssats på 3,0 procent.

I betingelserne for jeres lån står der 
under overskriften ’Bidrag’, at Ny-
kredit forbeholder sig ”ret til med 
en måneds varsel at forhøje bidra-
get for nærværende lån”. 
Hvorfor står der kun, at satsen kan 
forhøjes og ikke noget om, at den 
kan sættes ned?

Teksten handler om, hvad vi har ret 
til at gøre, og vi prøver at fortælle, hvad 
der kan ske. Vi skal sikre os, at kunden 
ved, vi kan hæve satsen, hvis det bliver 
nødvendigt. 

Satsen kan selvfølgelig også blive 
sat ned. Men det er ikke nødvendigt at 
skrive i betingelserne, for jeg tror ikke, 
det giver problemer, hvis vi foreslår at 
sætte bidragssatsen ned.

Hvad vil du anbefale landmænd, der 
er usikre på, om deres bidragssats 
er for høj?

Jeg vil anbefale, at de tager fat i os. Vi 
forklarer gerne, hvorfor satsen er ste-
get. Og hvad der skal til, for at den kan 
falde. 

Jeg er klar over, at der er kunder, der 
tror, at satsen ikke kan rokkes. Men det 
kan den i nogle tilfælde. Så tag snakken 
med os. Vi vil gerne gøre tingene bedre.

Underdirektør Poul Erik Jørgensen, Nykredit.

Nykredit: 
Bidragssatsen kan 
stige de næste fem år
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ikke være rigtigt i 2014,” siger 

Gorm Christensen.
Gennem årene har han 

oplevet flere småstigninger i 
bidragssatsen, og nu mener 
han, at det må være nok.

”Det er ikke anstændigt, 
at Nykredit hæver satsen fra 
0,9 til 1,25, når min økono-
miske situation oven i kø-
bet er blevet forbedret,” siger 
Gorm Christensen, der har 
en baggrund som økonomi-
chef i en større privat virk-
somhed, er uddannet ejen-
domshandler og revisor, og i 
en alder af 70 år stadig arbej-
der som skatterevisor.

Tilbudt en sænkning på 0,15
Ud over jordkøbet peger han 
på, at hans 55 hektar er ble-
vet mere værd det seneste 
år. Dertil kommer, at Gorm 
Christensen må være proto-
typen på ethvert kreditinsti-
tuts ønskekunde, da han har 
været i Nykredit i ikke min-
dre end 48 år og aldrig betalt 
en termin for sent.

”Jeg synes faktisk, at jeg 
burde præmieres. I stedet 
bliver jeg straffet med endnu 
en stigning i bidragssatsen,” 
siger Gorm Christensen.

Undervejs i forløbet har 
Nykredit dog tilbudt at 
sætte Gorm Christensens bi-
dragssats ned med 0,15 pro-

cent. Men kun hvis han flyt-
ter sine engagementer fra 
Danske Bank til Nykredit. 

”Det forslag synes jeg er 
direkte usmageligt. Jeg har 
været kunde i Danske Bank 
i 70 år, og har været yderst 
tilfreds. Skal jeg skifte bank, 
skal det være ad frivillighe-
dens vej og ikke som en form 
for tvang,” siger Gorm Chri-
stensen og fortsætter:

”Det mest interessante 
ved Nykredits tilbud om 
at nedsætte bidragssatsen, 
hvis jeg skifter bank, det er, 
at de dermed tydeligt afslø-
rer, at de opererer med for-
skellige faktorer, der påvir-
ker bidragssatsen.” 

Nærmer sig monopol
Gorm Christensen pointe-
rer, at han ikke er specielt 
ude efter Nykredit. Det er 
kreditinstitutternes gene-
relle politik med at holde 
beregningen af bidragssat-
sen hemmelig, han anker 
mod.

”Som kunde aner jeg ikke, 
hvorfor bidragssatsen forhø-
jes. Og heller ikke, hvad der 
skal til for at få den sat ned. 
Det er stærkt utilfredsstil-
lende og uhensigtsmæssigt 
ikke bare for mig men for 
alle låntagere.”

”Når man tænker på, hvor 
mange der betaler bidrags-
sats, og hvor mange mia. kr. 
der er tale om, så bør bereg-
ningsmetoderne lægges helt 
åbent frem. Vi kan jo ikke 
bare skifte realkreditinstitut 
fra dag til dag. Det nærmer 
sig en monopollignende til-
stand, at vi ikke har indsigt 
i beregningerne,” siger Gorm 
Christensen.

I 48 år har Gorm Chri-
stensen aldrig betalt 
en termin for sent. »Jeg 
burde præmieres. I ste-
det bliver jeg straffet 
med endnu en stigning 
i bidragssatsen,« siger 
Gorm Christensen. Foto: 
Einar Bo Thomsen.

SPØRGSMÅL & SVAR OM BIDRAGSSATSEN

ning på 0,25 procent på bi-
dragssatsen på F1-lån, som 
slår igennem i 2. halvår i år. 
Derfor er mit bud, at satsen 
i gennemsnit ligger på 1,0 
procent her lige før nytår,« 
siger Klaus Kaiser.

Tallet er dækkende
Klaus Kaiser pointerer, at 
den gennemsnitlige bidrags-
sats på 1,0 procent gælder 
for lån hos Nykredit og DLR 
Kredit. Tilsammen står de 
to institutter dog for næsten 
to tredjedele af udlånene til 
landbruget, og han vurderer, 
at tallet dækker det samlede 
billede af bidragssatsens 
størrelse i landbruget.

Han ønsker ikke at ud-

tale sig om, hvordan de en-
kelte realkreditinstitutters 
bidragssatser ligger i forhold 
til hinanden. Men under-
søgelser foretaget af Land-
boSyd og Agrocura viser, at 
Nykredits bidragssats er la-
vest, at Nordea og DLR Kre-
dit ligger i midten, og at Re-
alkredit Danmark har den 
højeste bidtagssats.

»Noget helt andet er, om 
niveauet er passende. Men 
der har vi desværre ikke til-
strækkelig indsigt i prissæt-
ningen til, at vi kan vurdere 
det. Vi kan blot konstatere, 
at bidragssatserne er steget 
kraftigt fra 2008 og frem,« 
siger Klaus Kaiser.

 ”Vi er på vej mod en 
mere differentieret bidrags-
sats, hvor der bliver større 
forskel på laveste og højeste 
bidragssats

Poul Erik Jørgensen
underdirektør, Nykredit

 ” I vores beregning starter 
vi med 1,5 procent for et gen-
nemsnitligt engagement med 
en gennemsnitlig risiko. Der-
fra vurderer vi så landman-
den og bedriften individuelt

Poul Erik Jørgensen
underdirektør, Nykredit


